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Efter en meget hektisk 
søndag eftermiddag med 
sjældne fugle flere steder 
omkring Sønderho, hvor 
tre samtidige hvidbrynede 
løvsangere og også tre rød-
toppede fuglekonger har 
fået pulsen godt over hvi-
lepulsen, sker det fantasti-
ske… 

Pludselig hører jeg et ty-
pisk piberkald, der minder 
om skovpiberens særegne 
kald, men alligevel er noget 
anderledes og mindre ras-
pende. 

Skærpiberen har et me-
get skarpt og distinkt me-
tallisk kald, bjergpiberen 
tilsvarende, og engpibe-
ren noget helt andet mere 
spidst. Så nu er pulsen helt 
i top, og nu er der fokus på 
én ting – at få fuglen foto-
dokumenteret.

På Fanø Fuglestation hø-
rer vi tajgapiberen hvert 
år først i oktober, når den 
trækker forbi på Høneklit-
ten. Men vi får sjældent 
fotograferet den, fordi den 
trækker hurtigt igennem 

uden at stoppe op. Nu står 
jeg med den i udkanten 
af en lille lund, og jeg kan 
høre den sidder stille. 

Så alt arbejder i den rigti-
ge retning, og det lykkedes 

i 20 fantastiske sekunder at 
få fotograferet fuglen sid-
dende i et træ bare 15 meter 
fra mig. 

Men lyset er dårligt, de 
tilbageværende blade på 

grenene flagrer og fanger 
konstant min autofokus på 
kameraet. Men det lykke-
des at få to antagelige bil-
leder i kassen ud af cirka 
70 eksponeringer. Mission 

completed. Fuglen fløj ef-
ter de 20 sekunder og blev 
trods ihærdige anstrengel-
ser ikke genfundet.  

Tajgapiberen er en relativ 
sjælden og fåtallig efterårs-

gæst i Danmark, hvor især 
Vadehavsregionen udmær-
ker sig ved mange fund. 
Arten kommer østfra og 
den er også karakteriseret 
ved, at den altid søger ’co-
ver’ i træer ud mod enge.

Det er jo en åben-skov-
fugl fra Sibirien og Nord-
øst-Rusland. 

Det tajgapiberen kendes 
på, og distinkt adskiller 
den fra alle de andre pibere 
– der er en gruppe med mi-
nimale artsforskellene – er 
den hvide plet bag øjet og 
den sorte prik lige under. 

Det er artsdiagnostisk og 
kan gøre enhver ’birder’ 
glad i låget i flere dage.

Man får et kick af at se 
en sjælden fugl og især, når 
det endelig lykkes at doku-
mentere den, så man elimi-
nerer enhver tvivl hos sig 
selv og andre.

Hvis du vil lære mere om 
fugle, så følg Fanø Fugle-
station på facebook.com/
groups/224889424358221
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Gæsten fra tajgaen, der ikke piber som de andre
Vadehavets fugle
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 ■ Vi hjælper med en værdig,  
smuk og personlig afsked

 ■ Fokus på bæredygtighed
 ■ Få en fast og fair pris
 ■ Ring og få gratis tilsendt  

hæftet “Min sidste vilje”

Kontakt os på
tlf. 75 12 08 33
Vi kan kontaktes hele døgnet
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Unge vil gerne sætte aftryk på kommunal plan-strategi

”Helt ærligt, så anede jeg 
for eksempel ikke, at Un-
gehuset er lukket i week-
enden. Det skal vi have 
set på. I hvert fald skal det 
ikke være os politikere, der 
spænder ben for de unge 
– men der er selvfølgelig 
ting, der skal være i orden 
og regler, der skal overhol-
des. Det kan være noget 
med ansvar og opsyn, ikke 
mindst når eller hvis det 
handler om alkohol,” lød 
det fra borgmesteren.

Dialogmødet på skolen 
samlede et pænt deltagere, 
hvor kommunens tekniske 

direktør, Jan Bøge Søren-
sen, lagde ud med at for-
tælle om det, han betegne-
de som planens hovedgreb 
og temaer.

Hovedgrebene er tre pej-
lemærker.

De går på tværs af fem 
temaer, der bliver arbejdet 
med i planstrategien. 

Pejlemærkerne er Fanø i 
udvikling og balance, Fanø 
for alle og Fanø for en bæ-
redygtig fremtid. 

De fem temaer er Et godt 
sted at bo, Det vi lever af, 
Det vi mødes om, Mobilitet 
og Det grønne Fanø.

Efter den introduktion 
var det så borgernes tur. 
Med afsæt i de fem temaer 
kunne alle byde ind med 
gode ideer og forslag til 
fremtidens Fanø. Plancher 

var hængt op, og gule post-
it-sedler blev klistret på i 
takt med, at forslagene tog 
form. Samtidig tog en stribe 
kommunale medarbejdere 
notater – og tanken er nu, 
at de mange ideer og for-
slag bliver samlet i en slags 
rapport, der skal indgå i det 
videre arbejde.
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• Fanø i udvikling og 
balance: Vi skaber 
balance mellem  
udvikling og det at 
passe på værdierne.

• Fanø for alle: Vi vil 
sikre gode lokalsam-
fund med faciliteter, 
fællesskaber og plads 
til borgere i alle aldre, 

turister og fastboende.
• Fanø for en bæredyg-

tig fremtid: Vi vil sikre 
en bæredygtig udvik-
ling med fokus på at 
passe på naturen, øge 
naturkvaliteten og at 
vælge kloge klimaløs-
ninger for fremtiden.

• Et godt sted at 
bo: Befolknings-
udvikling, 
boligudbud, skoler og 
institutioner, sommer 
og vinter.

• Det vi lever af: 
Beskæftigelse, turisme 
og erhverv, nye 
måder at arbejde på, 
samspil med Esbjerg, 
uddannelse.

• Det vi mødes 
om: Kulturarv, 
foreningsliv, 
traditioner, byrum, 
mødesteder.

• Mobilitet: Trafik, 
parkering, færge, stier, 
ankomst til Fanø.

• Det grønne Fanø: 
Benytte og beskytte, 
biodiversitet, adgang, 
formidling og klima.

De tre pejlemærker

De fem temaer

Bille Dialogmødet samlede 
både unge, voksne og ældre 
deltagere, hvilket borgmester 
Frank Jensen glædede sig over 
i sin velkomst.


